	編號:
	OR2C-07-01-05

	版次:
	1.3

	發行日:
	2023.01.11

	頁碼:
	2 / 6



研究機構或大專校院研究人員至研究船見（實）習
或從事研究安全規範閱讀確認書
1、 為保障研究機構或大專校院研究人員（以下簡稱研究人員）至新海研2號（以下簡稱研究船）見（實）習或從事學術研究、調查工作之安全及衛生，特訂定本規範。

2、 研究人員於登船前，應檢附最近一年內之健康檢查合格證明文件或具結適合乘船之出航身體健康切結書(如附件)。
研究人員所屬研究機構或大專校院應指定一名領隊，負責帶領該航次之研究人員遵守相關規定；其領隊資格，由研究船所屬學校訂定之。

3、 研究機構或大專校院核派研究人員至研究船從事研究工作，應由船長於航行前，集合各級船員，指導研究人員進行救生救火演練，及排定航前講習並宣導相關安全注意事項；其內容應包括下列事項：
	航行前

	(一)
	舉行航前會議，由船長召集船上各部門主管，與領隊協調該航次之作業內容和方式，並充分告知研究人員船舶及研究海域之特性，及作業可能造成的風險，並作繕寫成會議記錄。

	(二)
	熟悉基本安全之相關事宜、作業危險區域、操作探測及甲板設備時之安全措施，並瞭解安全資訊之符號、標記及警報信號。

	(三)
	熟悉發生人員落水、偵測到火災或煙霧、發出火災警報或棄船警報等緊急應變措施之處置。

	(四)
	確認召集站、登艇（筏）站及緊急逃生路線。

	(五)
	熟悉救生圈、救生衣、浸水衣位置及其穿著使用方法。

	(六)
	熟悉啟動警報及使用輕便型或手提式滅火器之基本知識。

	(七)
	熟悉關閉或開啟防火門、風雨密門及水密門之操作。

	(八)
	熟悉遇到事故時之緊急醫護處置。

	(九)
	人員操作CTD、A架、起重機、深海絞機等設備之安全防範措施。

	(十)
	熟悉報告保安異常事件，包括海盜或武裝搶劫之威脅或攻擊。

	(十一)
	熟悉覺察保安威脅事件時，應遵行之程序。

	(十二)
	熟悉保安有關之緊急及應變程序。

	(十三)
	住艙環境維護注意事項。

	航行中

	(一)
	於住艙外，人員必須穿戴個人安全防護裝備，包含:救生衣、工作服、安全帽、工作鞋、手套等。

	(二)
	禁止研究人員任何時間單獨處於作業甲板，必須雙人以上同行。

	(三)
	非經船長許可，禁止研究人員進入船上限制區域，包含:駕駛台、機艙、緊急發電機間、二氧化碳間、船艏甲板、羅經甲板、救生艇及工作艇甲板、船上所有庫房等。

	(四)
	研究船於風浪不佳時容易搖晃及上浪，應注意自身安全並確認自行攜帶之行李及設備已繫固妥當。

	(五)
	禁止研究人員擅自操作船上任何開關及設備。

	(六)
	研究人員編列三組，與探測作業室人員一同三班輪值。

	(七)
	海象不佳或是任何探測工作恐有危及航安或人員安全疑慮時，船長與探測長有絕對權力評估與施行因應方式。研究人員需遵從其指揮。

	航行結束

	(一)
	研究人員應將實驗室及個人住艙維持整潔，自行攜帶之設備應及早撤離，所使用的空間應協助恢復原狀。

	(二)
	歸還向研究船借用之工具或其他物品。

	(三)
	必要時舉行航後檢討會議，評估此次航次之得失，並做成記錄。


4、 前項演練或講習紀錄，應製作成照片、影像圖檔，並記載於航海日誌。
5、 研究人員在船期間，應遵守研究船所定相關注意事項，以確保人員及船舶之安全。未遵守本規範者，船長有權暫停作業，直至改善行為。經船上工作人員勸導，仍未改善者，應由船長載明事實，報請研究船所屬學校作為後續處理，並通報研究人員所屬研究機構或大專校院。
6、 本規範於每次航前應交由研究人員（包括非本國籍者）閱讀並簽名確認後，繳交至研究船所屬學校存檔備查。
具結人已閱讀上開研究船安全規範 內容並同意遵守本規範。
	航次
	
	日期
	

	具結人
	簽章


   請雙面列印

出航身體健康切結書
立切結書人            身體健康良好，可參加新海研2號第      航次出海工作(自   年   月   日至   年   月   日)，無或明瞭可能突然發生健康風險，例如下列疾病之情形：心血管疾病、腦部疾病、呼吸疾病、皮膚性疾病、內臟疾病、代謝性疾病及運動功能疾病等，若因本身健康因素於本航次期間發生意外，後果願自行承擔。本人已詳閱並願遵守相關研究船訂定之生活、工作、安全、衛生等規範所載之內容，以及「研究機構或大專校院研究人員至研究船見（實）習或從事研究安全規範閱讀確認書」。
具結人簽名： 

身分證字號： 

電      話： 

緊急聯絡人： 

電      話： 

填 表 日期：      年    月   

NOR2 Researchers Safety Regulation Read Acknowledgment
1. In order to ensure the safety and sanitation of researchers on NOR2 for internship or to engage in academic research and investigation work, this regulation is formulated.

2. Before boarding the ship, the researcher should submit the report of passing the health examination within the last year or 「Research Vessel Personnel Health Declaration (Appendix)」.

3. The research institution or college shall designate a team leader who is responsible for leading the researchers on the voyage to comply with the relevant regulations; the qualifications of the team leader shall be determined by the school to which the research ship belongs.
4. The captain should gather all crew members before sailing to guide the researchers to conduct life-saving and fire-fighting drills, and arrange pre-departure lectures to publicize relevant safety precautions; its content should include the following:
	Before Sailing

	a.
	To hold a meeting, captain convenes the heads of departments on board, coordinates with the team leader the content and methods of the cruise, and fully informs the researchers of the characteristics of the ship and the research sea area, as well as the possible risks caused by the operation, and record the minutes of the meeting.

	b.
	Familiar with basic safety matters, hazardous areas, safety measures when operating detection and deck equipment, and understand the symbols, signs and alarm signals of safety information.

	c.
	Familiar with emergency measures such as man over board, fire smoke, fire alarm or abandon ship alarm.

	d.
	Confirm the muster station, life-raft station and emergency escape route.

	e.
	Familiar with the position and instructions of life buoy, life jacket, immersion suit.

	f.
	Familiarity with activating alarms and using portable fire extinguishers.

	g.
	Familiar with the operation of fire doors and watertight doors.

	h.
	Familiar with the emergency medical treatment of accidents.

	i.
	Safety precautions for CTD, A-frame, crane, deep-sea winch and other equipment.

	j.
	Familiarity with reporting security anomalies, including threats or attacks by piracy or armed robbery.

	k.
	Familiar with the procedures to be followed when security threats situation.

	l.
	Familiar with security-related emergency and response procedures.

	m.
	Rules for cabin sanitation maintenance.

	Sailing

	a.
	Outside the cabin, personnel must wear personal safety protective equipment, including: life jackets, work clothes, helmet, work shoes, gloves, etc.

	b.
	It is forbidden for researchers to be alone on the operation deck at any time, and two or more people must to accompany.

	c.
	Without the permission of the captain, researchers are prohibited from entering restricted areas on the ship, including: bridge, engine room, emergency generator room, CO2 room, bow deck, compass deck, lifeboat and working boat deck, all storerooms on the ship, etc.

	d.
	The research vessel is unsteady and sea on deck when bad weather. You should pay attention to your own safety and make sure that your luggage and equipment are properly secured.

	e.
	Researchers are prohibited from operating any switches and equipment on board without authorization.

	f.
	The researchers should worked on three shifts with the ship detection department.

	g.
	When bed weather or any detection work may endanger navigation safety or personnel safety concerns, captain and the head of detection have absolute power to evaluate and implement the response methods. Researchers are to follow its instructions.

	Berthing

	a.
	Researchers should keep the laboratory and personal room clean, the equipment of team should be evacuated as soon as possible, and should restore used space.

	b.
	Return tools or other items borrowed from a research vessel.

	c.
	When necessary, hold a review meeting to evaluate the procedure of the voyage and make records.


5. The records of drills lecture shall be made into photographs, video files, and recorded in the logbook.
6. During the voyage researchers should abide the relevant rules be formulated by the research ship to ensure the safety of personnel and the ship. For those who fail to comply with this regulation, master has the right to suspend operations until the behavior is improved. If there is still no improvement after persuasion by the staff on board, master should state the facts and report to CRVM2.
7. Before sailing of each voyage, this regulation should be read by researchers and signed for confirmation, and then handed over to CRVM2 for future reference.
I have read the content of the above safety regulation for research vessel and agree to abide by the regulation.
	Voyage No.
	
	Date
	

	Signature
	


Research Vessel Personnel Health Declaration
I              hereby declare myself healthy and fit to participate in the cruise of the of New Ocean Researcher 2 (From      /    /    to      /    /    ). I do not have sudden health risks including cardiovascular diseases, brain diseases, respiratory diseases, skin diseases, internal organ diseases, metabolic diseases, or motor diseases. I am responsible for the personal outcomes of any accidents that occur during the cruise as a result of my personal health factors. I have read and agreed to abide to the regulations governing living, work, safety, and hygiene on the research vessel as well as the Safety Regulations for Research Personnel from Research Institutions or Higher Education Institutions Performing Internships or Research on Research Vessel.
Signature:
Passport no.:
TEL:
Emergency contact person:
TEL:

Application date:
國立臺灣海洋大學 研發處研究船船務中心

